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Szoboravatás, jugoszláv-est 
dús program a Collegium 

Artium tagozatain 
Ülést tartott a napokban a szonáta kiteljesedésével és 

dr. Wittman Tibor egyetemi Beethoven művészetével, har-
tanár, rektorhelyettes elnök- madik előadása (okt. 2. he-
letével a József Attila Tu- tén) a XIX. századi olasz 
dományegyetem Kulturális operával, Bellini, Donizetti, 
Bizottsága. Az ülés megvi- Rossini, Verdi alkotásaivali 
tatta és elfogadta a bizottság negyedik előadása (okt. 3. 
1964/65 évi munkatervét*' hetén)- a német "opera út já-
mely sokoldalú, gazdag pro a- val." öiödik előadása (okt. 
ram megvalósítását. ttízi ki 4. hétért) a rr.óde,n operával 
célul a társadalmi és kultu- Bartók, Albán Berg, keno t i í 
rális események előkészítését, és Britten munkássága kap-
szervezését és rendezőét irá- ^ hatodik előadása (no*, 
nyitó testület ele ebben a L hetén) pedig: a barokk ze-
tanevben is. . . . ,, , , c j 

, • . . . . nei fői-makkal (Bach, Handel) 
A munkaterv . kiemelten « .XX. ; századi úijáéledésük-

foglalkozik a Felszabadula- , .. ... . . . . . . . 
sunk 20. évfordulójával káp- ; f^ la lkoz ik A képzőmű-
csolatos rendezvényekben va- v e s z e h ~ e s 2 Í e f , f c a t s z e k c i ° 
ló közreműködés feladataival. 
Az egyetem művészeti cso-
portjai: az énekkar, a szín-
játszó csoport, a népitánc 
csoport és a tánczenekar 
résztvesznek a Felszabadulási 
Kulturális Szemle nemes ve-
télkedőin, amelyeket a jövő 
év március-áprilisában ren-

előadásait »A környezet eszté-
t ikájáról- dr. Pogány Frigyes 
tart ja. Első előadása (nov. 2. 
hetén) a környezetátalakitás 
esztétikai alapjait, második 
előadása (.nov. 3. hetén) a 
modern térformálás főbb irá-
nyait, harmadik előadása 
(nov. 4. hetén) pedig a kör-

deznek mea városi meauei nyezetátalakításban jelent-
és orszáZsszinten' A s S k e z ö s z i n t é z i s tár-
játstó S r t eledet t « z a 8 > ' a l j a ' A színháztudományi 
budapesti Universitas Együt-tes meghívásának «dókkal december hónapban 

hangzanak el:- az angol 
Az egyetem kulturális ren- n y e i v t e r ü l e t színházairól, a 

dezvényei közül kiemelke- n é m e t nyelvterület színházai-
dik az egyetem névadója, Jó- r ó l és a mai szovjet szín-
zsef Attila szobrának lelép- házról, 
lezése alkalmából '.rendezendő • ' • . '• 
ünnepség, amelynek kapcsán 
reprezentatív József Attila 
estet rendeznek a Szegedi 
Nemzeti Színházbatn. A jövő 
év februárjában jugoszláv 
írók, költők és zepészerzők 
műveinek felhasználásával 
jugoszláv kulturális • est lesz 
az egyetem aulájában. Ma-
gyarország felszabadulásának 
20. évfordulója alkalmából 
külön szervezőbizottság ala-
kul az ünnepi eseménysoro-
zat megszervezésére és le-
bonyolítására. Ezenkívül az 
egyetemi fiatal írók hagyo-
mányos szerzői estje, egy 
Kortárs-est, a művészeti cso-
portok egy bemutatójának 
megrendezése és az egyetem 
hagyományos farsangi báljá-
nak megtartása szerepel a 
programban. 

Gazdag és sokoldalú az 
egyetem Collegium Artiumá-
nak idei műsorterve is. A 
háram szekcióban összesen 
12 előadás hangzik el az első 
félévben. A zeneművészeti 
szekció állandó előadója dr. 
Nagy István, a Zeneművésze-
ti Szakiskola tanára »A zenei 
műfajok fejlődéséről« tar t ja 
előadásait. Első előadása 
(szept. 4. hetén) a szonáta 
keletkezésével, Haydn és Mo-
zart munkásságával, máso-
dik előadása (okt. 1. hetén) 

talátUaxás 

TANÉVNYITÁSKOR 
Felsőoktatási intézményeink vezetőinek nyilatkozata 
A tanévkezdést megelőző tusának valamennyi dolgozó-

napok lázas tevékenysége, az jától. Munkatársaink ezekről 
új tanév feladataira való fel- a tennivalókról, a múlt é«| 
készülés, munkatervek készí- eredményeiről és a most kez« 
tése és más egyéb tenniva- dődő. tanév feladatairól kér-" 
lók sorozata fokozott erőfe- dezték a három szegedi felső"-
szítést követelt felsőoktatási oktatási intézmény állami 
intézményeink vezető appará- vezetőit. 

Dr. Szabó Zoltán egyetemi tanár 
a József Attila Tudományegyetem rektora 
— Milyen gondolatokkal nyos kutatási kapacitásokat 

. ve t t e át Professzor úr a rek- is. Nem engedhetjük meg a 
tori tisztséget? szétforgácsolódottság luxu-

— Az egyetem alapeszmé- sát. 
" j e 700 éves. Ez változatlan, A koncentráció elve mel-

de működési területe és en- lett el k^ell érnünk azt, hogy 
nek formái változnak. Rek- tervezésünk távlati legyen, s 
tori székfoglaló beszédemben nem kapkodó. Ne változtas-
arra szeretnék kitérni, hogy sunk ok nélkül az egyszer 
milyen utakon valósítható már kitűzött célokon, vagy 
meg az egyetem alapvető az alkalmazott módszereken, 
céljainak elérése. Tehát nem De mindennél fontosabb té-
a célokról, hanem ázokról a nyező az ember. Az emberek, 
módokról lesz szó, ahogyan akik a feladatokat megold-
a célok elérhetők. A tudo- ják. Káderpolitikánkban ér-
mány szerepének, jelentősé- vényesíteni kell a „megfelelő 
gének azelőtt sohasem gon- embert a megfelelő helyre" 
dolt mértékben való megnő- jelszavát, mert a helyes ká-
vekedése az egyetemeket is derpolitika seholsem annyira 
— mind az oktató, mind a fontos, mint éppen az egye-
kutató munka vonatkozásá- temen, hiszen az egyetemi 
ban — ú j feladatok, ú j mód- oktatók feladata sohasem ru-
szerek- alkalmazása elé állí- tinmunka. 
totta. Az egyedül járható út Befejezésül egyetemünk 
az, amit a koncentráció el- rektora jó munkát és 6ok 
vével jelölhetünk meg. Sze- sikert kívánt a JATE min-
lektálnunk, koncentrálnunk den oktatójának, hallgatójá-
kell az előadandó anyagot és nek. dolgozójának az 1064/ 
koncentrálni kell a tudomá- 65-ös tanévben. 

Dr. Tóth Károly egyetemi tanár 
a Szegedi Orvostudományi Egyetem rektora 

Dr. Tóth Károly, a Szegedi gyűjtése, rendszerezése, ér-
Orvostudományi Egyetem tékelése. 
rektora a következőket mon- Ezért 1964—65-ben egy év-
dotta lapunk munkatársának folyamon — az általános or-
az ú j oktatási év megindí- voskar negyedik évfolyamán 

Randevú talán? Igen. S annak> aki a középiskolából, az 
érettségi után jött ide, ez az első igazi találkozása az egye-

temmel. 

A tanévnyitó ünnepségeket mindhárom szegedi felsőokta-
tási intézménynél megtartották. Azóta megkezdődtek az új 
tanév munkásköz napjai., Az elsőévesek pedig napról-
napra magabiztosabban lépnek be új Alma Materük, az 

egyetem kapuján. 

tása alkalmából: 
— A most induló tanévben 

az Egyetemi Tanács s az ál-
talános orvoskar előadóinak 
legfontosabb feladata lesz az 
oktatási reformmal kapcso-

Ha a pénzügyi év 
késftbb kezdődik, 

mint a t a n é v . . . 
Akkor koplal az em-

ber, feltéve persze, hogy 
tudományegyetemi hall-
gató. Mert ez a földi 
boldogság nem minden-
kinek adatik meg. 

A hallgatókat .ugyan-
is 14-re rendelték Sze-
gedre, sőt az értesítés 
még azt is megemlíti, 
hogy „ i . . az egyetem 
rektori h i v a t a l a . . . az 
étkezést szeptember 13-
tól engedélyezi". 

Arról azonban nem 
esik szó, hogy milyen 
étkezést. Az egyetemis-
ták tudniillik csak 15-től 
kaptak menza jegye t . . . 

Ha megkövetelik, akkor legyen is! 
• •, / , :• 1 Mi ujs£g a jegyzet-fronton? 

Minden tanév azzal kezdő- osztásig a jegyzetek útját, megvenni. Nem az a prob-
dik, hogy bosszankodni kell Sok munka akad itt. Eigy kis léma itt, hogy az egyik jegy-
a jegyzetek- miatt. Ha van, számolással megtudhatjuk, zetből kevesebb van, mint 
akkor • vajon jő-e, ha nincs, hogy évente 50 ezer darab kellene, hanem, hogy egyál-
akkor pedig: lesz-e a vizsgá- jegyzetre van szükség. Ezek talán nincs. Nem lehet ki-
kig, vagy sem? Nézzünk szét, elosztása nem okoz annyi számítani, mi vezérli a ki-
mi újság jelenleg a „jegyzet- problémát, mint annak mon- adói elképzeléseket. Határ-
fronton". dogatása: kérem, még mindig időt nem közölnek, és telje-

nem jött meg. Tessék a jövő sen kiszámíthatatlan a meg-
M i v a n , m i n i n c s ? héten megpróbálni? érkezés időpontja. Nehézsé-

. . „ . „ , ' _ , . . . . _ . , , . get okoz a hallgatóknak az 
Első állomásunk a Tomor- E m e l e t r á é p í t é s . » , is, hogy lesznek olyan jegy-

keny István konjwesbolt. I t t z e t e k , amit nem is fognak 
kaphatok a József Attila Tu- Második allomasunkat, a k i a d H ' ; U g y a n a k k o r azt kö-
dományegyetem és a Szegedi Szegedi Orvostudományi v e t e l j k a 2 e l ő a d ó k v i z s _ 
Tanarképző Főiskola jegyze- Egyetem Jegyzetellátóját g a a n y a g k é n t A z adminiszt-
tei. Mar egyszer megírtuk, életveszélyes megközelíteni. r á c i ó t é s a tenulást „agyban 
hogy az elhelyezés nem Üj helyre költöztek, a Baj- m e g k ö n n y í t e n é a z > h a a j e g y -
mondhato egyalta an szeren- csy-Zsihnszky u 27. szam ^ £ é v 
csesnek. Távol esik az egye- alatti házba ahol epp eme- e l e j é n k i o s z t h a t n á k . Ha meg-
temi negyedtol" és legtöbb letraepítes folyik. A nehezen k ö v e t e l i k a h a U g a t ó k t ó l a fo-
hal gatonak mindennapos ut- megtalalhato uzlethelyiseg k o z o t t felkészülést a f o l y a . 
jatol. Ez kiváltképp állja a bejaratanál meg mindig ez m a í o s t a n u l á s t , akkor bizto-
helyet, ha az érdeklodesekre olvasható: „Legújabb fazono- s í t s á k a n n a k f e l t é t e le i t . Erről 
gondolunk Az ideális az len- kat készítünk sajat es hozott 
ne, ha év elején megjelen- szövetből". Ez azonban nem 
ne minden szükséges jegy- téríthet el szándékunktól, 
zet, és megvenné mindenki. Benyitunk és szétnézünk. A 
Ennek megvalósulását több- férőhely nagyobb, mint volt, 
féle akadály gátolhatja meg. de nem jobb! És jövőre hol 
Későn kap diszpozíciót a lesznek? Ezt a kérdést nem 
Felsőoktatási Jegyzetellátó tudtam kikerülni. Mi történ-
Vállalat, vagy ha meg is ne, ha valahol az egyetemen Nem sokat. Ami van, az kap-
kapja, nem rendelkezik meg- kapna ez helyet? ható, ami nincs, az nincs! Ez 
felelő kapacitással a növek- Az elosztás a régi rendszer érthető és világos. Vagy 
vő igények kielégítésére. szerint történik: csoportok mégsem? Az lenne a termé-

„ . _ „ I - . - - 9 Ha VPS7- együtt vehetik át a szüksé- szetes felelet, hogy tanév 
^ ¡ S J T ^ S . * » jegyzeteket és könyveket, kezdésre minden tankönyvet 

Igen. A tankönyveket is i t t beszereztünk kellő peldany-
lehet ettől az évtől kezdve számban. 

nem beszélni kell, hanem va-
lamilyen módon megvalósí-
tani. 

Legyen elegendő! 
Mit mondanak végül a Ká-

rász utcai könyvesboltban? 

letesen akarnánk válaszolni, 
nem győznénk felsorolni a 
meglévőket. Megnyugtató az, 
hogy a szükséges jegyzetek 
85 százaléka megjött már és 
kapható. A jegyzetek szem-
pontjából a legstabilabb a 
TTK, ahol aránylag ritkán 
ír ják át a jegyzeteket. A jo-
gászok ellenben hiába kere-
sik még mindig a Büntetőjog 
egyik részét, vagy a Jogelmé-
letet és a Magyar Állam- és 
Jogtörténet I. részét. (A má-
sodik, harmadik és a negye-
dik van!) A bölcsészkaron 
elkéstek egy kicsit a rende-
léssel, ez bizonyára sok bosz-
szúságot fog még okozni 
'" Különösért sokféle jegyzet-
ből tanulnak a főiskolások. A 
nappali és a levelezők • jegy-
zeteinek egységesítése — ez 
nem elképzelhetetlen dolog! 
— bizonyára megkönnyítené 
a rendeléstől kezdve a szét-

ORVOSEGYETEMÜNK ÉLETÉBŐL 
A Szegedi Orvostudomá- Margit Hollandiában, dr. Po- háti István tanársegéd. „Ér-

nyi Egyetem előadói közül korny Lajos az NDK-ban demes gyógyszerész" kitün-
négyen kaptak Humboldt tartózkodik. Egy esztendőre tetésben részesítették dr. Ko-
ösztöndíjat erre a tanulmá- szóló amerikai ösztöndíjat vács László egyetemi do-
nyi évre: dr. Uhlarik Sándor kapott dr. Tanos Béla tudo- censt. „A Felsőoktatás Ki-
klinikai orvos, dr. Szilárd Já- mányos munkatárs. váló Dolgozója" kitüntetést 
nos tanársegéd, dr. Csernai Az egyetem előadói közül kapta dr. Kahán Ágoston 
László tanársegéd és dr. Bar- a közelmúltban a Munka Ér- egyetemi docens. „Az Egész-
tók István adjunktus. demrend arany fokozata ki- ségügy Kiváló Dolgozója" ki-

Többen egyéves tanul- tüntetésben részesült dr. Ju- tüntetésben részesült Páz-
mányúton vannak az egye- lesz Miklós, dr. Jancsó Mik- mán István osztályvezető, 
tem előadói közül. Dr. Sze- lós, dr. Gellért Albert, dr. Soós István betanított mun-
pessy Gábor, dr. Dómján Ivanovics György és dr. Ked- kás, Nádori József, az egye-
Gyula, dr. Fazekas Árpád, vessy György professzor, temi varroda vezetője, Kéri 
dr. Kovács Bertalan, dr. „Kiváló orvos" kitüntető cí- M i h e A D é < : z Molnár Mi-
Bencze György és dr. Kovács met kapott dr. Szenes Tibor J^pesz, Molnár Mi 
Kálmán Angliában, dr. Ba- egyetemi tanár, „Érdemes halV röntgen-asszisztens, 
lazs Viktor és dr. Fröhlich orvos" kitüntetést dr. Cser- Oláh Imréné főnővér. 

— bevezetjük a ciklikus ok-
tatási formát. Azt hisszük, 
hogy a ciklikus oktatási for-
ma csak akkor érlelheti be 
gyümölcsét, ha a hozzá szük-
séges o k t a t ó i l é t s z á -

. , m o t i s biztosítani tudjuk, 
latos ciklikus oktatasi for- ^ Ü J o k t a t a s i évhez egyéb-
ma alkalmazása, gyakorlati ként eredményekben gazdag 
végrehajtása, s az oktatási munkát kívánok egyetemünk 
forma alkalmazása közben minden oktatójának, dolgozó-
szerzett tapasztalatok össze- jának és hallgatójának. 

Dr. Csukás István főiskolai tanár 
a Szegedi Tanárképző Főiskola igazgatója 
Nyilatkozatában szintén a keknek a főiskolai igazgatói 

felsőoktatási reformmal kap- tanáés, illetve a főiskolai be-
csolatos feladatok jelentősé- számoltatás útján. 
gét hangsúlyozta. • • — A reform egyik nagy 

— Ezévi munkatervünk ki - vívmányának tekintjük —r 
emelt helyre állít ja — mond- folytatta a kétszakos kép-
ta — a reform gyakorlati zésre való áttérést a négy 
megvalósítását célzó tenni- éves időtartam megtartása 
valókat. Tanszékeink az idén mellett, ami végre konszo-
az eddigieknél sokkal na- lidálja a főiskolai tanárkép-
gyobb önállósággal végzik zés állapotát s a megter-
oktató és tudományos tevé- helés csökkenése mellett 
kenységüket Természetesen maximális színvonalat b»z-
ezáltal nagyobb a tanszékve- tosít a képzés fonalán, 
zetők felelőssége is, akik Nyilatkozatát az ú j tanév 
munkájához rendszeresen kezdete alkalmából a főisko-
nyúj t támogatást, gyakorlati la dolgozóihoz és hallgatói-
segítséget az igazgatóság tan- hoz szóló jókívánságokkal fe-
széki értekezleteken való jezte be dr. Csukás István 
részvétel, valamint a tanszé- igazgató. 

Eredményes volt 
az Oryosegyetem KISZ-bizottságának 
három napos yezetőképző tanfolyama 

Szeptember 10—12 között tem keretei között. Ezután 
három napos vezetőképző az egyes reszortok aktívái, 
tanfolyamot rendezett a majd az évfolyam-vezetöse-
Szegedi Orvostudományi gek ültek össze és készítet-
Egyetem KISZ-bizottsága az ték el munkaterveiket az ú j 
egyetem KISZ-aktiváinak tanévre. A tanfolyam máso-
részvételével. dik napján színvonalas kül-

Dr. Tass Gyula, az egye- politikai tájékoztatót tartott 
temi KISZ VB ti tkárának a Népszabadság rovatvezető je 
beszámolójával kezdődött a a tanfolyam résztvevőinek, 
háromnapos tanfolyam. A délután pedig Bárdos Pál, 
beszámoló részletesen tag- Fenákel Judit és Papp La-
lalta az elmúlt négy év jos írókkal találkoztak a 
KISZ-munkájának eredmé- Szemészeti klinika előadó-
nyeit és problémáit a Sze- termében. A harmadik nap 
gedí Orvostudományi Egye- délelőttjén az egyetem ál-

lami és pártvezetésének 
képviselői látogattak el a 
kiszesekhez. majd délután 
Erdős Sándornak, az Orvos-
egyetemi KISZ VB jelenlegi 
megbízott titkárának az ú j 
tanév KISZ feladatait ösz-
szefoglaló előadása zárta a 
három nap hivatalos prog-
ramját , melyet aztán este 
egy jól sikerült táncos-zenés 
kultúrest „koronázott". 

Az egyetemen működő 
KISZ alapszervezetek ezek-
ben a napokban tar t ják első 
s jórészt vezetőségválasztás-
sal egybekötött taggyűlései-
ket. Bizonyára ezeknek a 
taggyűléseknek az eredmé-
nyességét is elősegíti a há-
rom napos tartalmas vezető-
képző tanfolyam számos ta-

kpaeztefeta és tanulsága, 
és 


